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ZÁPIS Z DESÁTÉHO ZASEDÁNÍ KOMISE KULTURY A VZDĚLÁVÁNÍ  

Rady městské části Praha 17 konaného dne 3. 4. 2017 

 v zasedací místnosti  

Úřadu městské části Praha 17, Žalanského 291/12b, 163 02 Praha 6 – Řepy. 

 

Přítomni: MUDr. Antoine Katra 

Mgr. Jitka Synková 

RNDr. František Kopecký 

Ing. Olga Ryšavá 

Omluveni: JUDr. Kateřina Kaljkovičová 

       Daniel Mencl 

(Prezenční listina je k dispozici u tajemníka komise Mgr. N. Zemanové) 

Jako hosté: paní Michaela Kořenová  

Program: 

1. Informace o programech pro cizince na MČ Praha 17 

2. Diskuse  

 

Průběh jednání: 

 

MUDr. Antoine Katra přivítal přítomné a představil paní Michaelu Kořenovou – koordinátorku 

pro národnostní menšiny a integritu cizinců, veřejnou opatrovnici, která pracuje na Odboru 

sociální péče ÚMČ Praha 17. 

 

Paní Kořenová od svého nástupu na MČ Praha 17 připravila již druhou úspěšnou žádost 

k získání prostředků na podporu integrace cizinců z grantu Ministerstva vnitra. MČ Praha 17 se 

podílí na financování 10 % z cílové částky Při přípravě projektu pro rok 2016 byly vytyčeny 

tyto priority: 

- jazykové kurzy 

- vzdělávání – děti v MŠ, žáci v ZŠ, pedagogové 

- tlumočení a překlady – k zajištění komunikace 

- komunita – multikulturní akce (tato priorita byla po konzultaci opuštěna, protože 

podmínky pro její realizaci městskou částí jsou komplikované) 

V roce 2016 byly realizovány tyto aktivity na ZŠ J. Wericha a MŠ Laudova se spec. třídami: 

- jazykový kurz na ZŠ J. Wericha 

- vzdělávání pedagogů na základní i mateřské škole (META + PPI)- Práce s dětmi cizinců 

v MŠ, Jazyková podpora dětí s OMJ (odlišným mateřským jazykem) v MŠ, Principy 

práce s žáky s OMJ ve výuce ZŠ, Kulturní odlišnosti vybraných zemí 

- tlumočení dle potřeb škol (interkulturní pracovník) např. zápis, třídní schůzky, 

individuální konzultace  

- workshop pro žáky 8. a 9. tříd  

- workshop pro předškoláky 

- překlad – vstupní materiál pro děti, které přicházejí do MŠ (rusky, vietnamsky, arabsky) 

- seznámení s provozem mateřské školy, co je třeba zařídit, stravování, akce ve škole, 

platby atd. 

- dvousemestrální kurz k výuce češtiny jako cizího jazyka na ZŠ na ÚJOP UK Praha 

 

Pro rok 2017 jsou plánovány akce v podobném rozsahu, ale na dalších školách. 
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Diskuse: 

p. Katra – poděkoval za velmi zajímavé informace. Téma cizinců v naší společnosti je 

vzhledem k situaci ve světě dlouhodobé. Jde o komunikaci ve společnosti a její lidskost. Jsme 

na začátku, ale podpora se rozvíjí. Začínat u dětí je dobrá cesta. 

p. Ryšavá – setkáváme se často s tím, že děti rozumí česky dobře, ale rodiče ne. 

p. Kořenová – tady je právě využití pro tlumočníky, kteří ne jen ovládají jazyk, ale dokážou i 

komunikovat s rodiči v rámci komunit a pravidel chování různých národností 

p. Katra – děti jsou velmi vnímavé. Komunity mají tendenci se sdružovat a pak je kontakt se 

zbytkem společnosti omezený. Otevřenost společnosti je pak velmi důležitá. 

p. Kořenová – ano je velmi důležité vzájemné pochopení, workshopy pro děti s panenkou 

dokázaly přiblížit dětem vnímání jiného národa, také četba pohádky v cizím jazyce s jejím 

přetlumočením a návaznou činností je pro děti srozumitelná. 

p. Kopecký - cením si velmi kvality státního školství i podpory státu (i na žáky v soukromých 

školách dostávají školy státní dotace), soukromé školy mají nadstavbu díky školnému. Na 

středních školách je častým jevem, že děti svým rodičům tlumočí samy. 

p. Kořenová – já oceňuji i spolupráci s lidmi např. na MV, bez jejich pomoci by byla příprava 

mnohem obtížnější. Práce s cizinci je nutné vnímat jako investici do budoucnosti. Při zajištění 

aktivit spolupracujeme pro změnu s neziskovými organizacemi jako např. META a Integrační 

centrum Praha. Toto centrum má velmi zajímavé materiály pro všechny věkové kategorie a 

národnosti a poskytuje své služby zdarma. Na webu je umístěn odkaz, ke kterému je ale 

poměrně složitá cesta.  

p. Katra – k této problematice by byl zajímavý i článek v řepské 17. 

p. Synková – to samozřejmě umožníme a bylo by dobré upozornit na tyto odkazy na webu 

(včetně cesty) přímo v článku. 

p. Zemanová – konstatovala, že se postupně mění i postoje ministerstva školství, v současné 

době je již možné získat i asistenta pedagoga k žákům cizincům na základě posudku 

Pedagogicko-psychologické poradny. V obou základních školách probíhá v různých podobách 

(kurzy, semináře) výuka českého jazyka. Školy mají zpracovány projekty k seznámení se 

s různými zeměmi a jejich kulturami, do kterých jsou žáci cizinci zapojeni. Práce 

s jednotlivými žáky je nastavena individuálně podle jejich potřeb. Školy mají také zpracovány 

vyrovnávací (tematické) plány pro žáky s OMJ, kteří mají problém s komunikací v češtině. 

p. Kořenová – ze statistických údajů vyplývá, že na území správního obvodu MČ Praha 17 se 

počet cizinců trvale pohybuje okolo 11 % což je okolo 2 500 obyvatel. 

p. Zemanová – situace ve školách je podobná a tuto skutečnost kopíruje, zde se počet žáků 

cizinců pohybuje v posledních letech okolo 10 %. V mateřských školách je tento počet nižší. 

 

Předseda ukončil zajímavou diskusi. RNDr. Kopecký požádal, aby byl do zápisu doplněn 

příslib Mgr. Koutného, ředitele KC Průhon z minulého jednání: 

„V Kulturním domě na Bílé Hoře budeme dbát na to, aby se zde návštěvníci chovali  

kulturně „ 

 

 

MUDr. A. Katra poděkoval paní Kořenové za zajímavé informace, přítomným za účast, 

rozloučil se a ukončil zasedání. 

 

 

V Praze dne: 5. 4. 2017 

Zapsala: Mgr. N. Zemanová Schválil: MUDr. A. Katra 

 

Ověřil: Mgr. Jitka Synková 


